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Emlékezés Kalamár Józsefre 
Kalnmár József, a Kom-

mün i.st á k M agya nország i 
Pá r t j a csepeli szervezető 
egyik alapítója születésének 
91). évfordulója alkalmából 
koszorúzást ünnepséget ren-
deztek szerdán a Mező Imre 
úti temető munkásmozgalmi 
panteonjában levő sírkert-
ben. 

Kalamár József nyughe-
lyét a Magyar Szocialista 
Munkáspárt Központi Bi-
zottsága nevében Ernszt An-
tal. a XXI. kerületi pártbi-
zottság első ti tkára és Su-
hajda József, a KEB tagjai 

koszorúzták meg. A kegye-
let, a tisztelet virágait el-
helyezték a Magyar Szocia-
lista Munkáspárt XXI. ke-
rületi bizottsága, a kerületi 
tanács és a helyi népfront-
bizottság. a Magyar Ellen-
állók. Antifasiszták Szö-
vetsége, valamint a Csepel 
Müvek igazgató tanácsának 
képviselői. A sírt megko-
szorúzták Kalamár József 
családtag j a i. hozzátartozói. 
A megemlékezés j z Inter-
nacionálé hangjaival ért 
véget. 

A felnőttoktatás 
évfordulója 

Negyven éve, 1945 no-
vemberében tették közzé azt 
a miniszterelnöki rendele-
tet. amely létrehívta Ma-
gyarországon a dolgozók 
általános iskoláit. Az év-
forduló alkalmaból szerdán 
Kecskemelen. a szakszerve-
zetek Bács-Kiskun megyei 
ta n á esá n a k s zé k h á zá b: m 
emlékülést tartoltak, amely-
re meghívták a felnőttokta-
tásban dolgozó, s az elmúlt 
évtizedekben kieme.lkedő 
eredményeket elért pedagó-
gusokát. szakszervezet i 
tisztségviselőket. 

Páibeszéd a titkárral 

Ez a gyár az életem 
,,A vállalati pártbizottság ismételt létrehozása a po-

litikai irányítási rendszerben megteremtette a vállalati 
feladatok végrehaj tásának centralizált képviseletét. A 
létrehozott pártbizottság folytatta a korábbi irányításban 
is megfogalmazott feladatok végrehajtásának szervezé-
sét. Legfontosabb feladatának tartotta a XIII. kongresz-
szus, a megyei, városi pártbizottság határozatainak tel-
jesítését, a munka folyamatában felismert helyi politikai 
tennivalók végrehajtását . (Idézet a KSZV pártértekezlet! 
anyagából.) 

Amikor Kónya Sándorné, 
a Kenderfonó és Szövőipari 
Vállalat. pá rtbizottságánnk 
t i tkára azt mondja , tősgyö-
keres szegedi vagyok, pon-
tosabban szólva felsővárosi; 
elkezdek gondolkodni azon, 
mii jelenthet felsővárosinak 
lenni. Kónyáné ma is eb -
ben a városrészben lakik. 
Ragaszkodik hozzá. A do-
log tehát valószínűleg azt 
jelenti, hogy ez az asszony 
a régi Felső város szellemét 
szereti. 

— Az apám kubikos volt. 
Kilencvenedik évét tapossa. 
Velem lakik együtt. 

— Az édesanyja? 
— Felnevelt három gye-

reket és nevelt három uno-
kái is. Ezentúl pedig olyarí 
dolgokat csinált, amelyek a 
mai háziasszonyok elölt is-
meretlenek: tésztát gyűrt, 
tarhonyát készített. 

— Mikor került ide a 
gyárba? 

— 1950-ben. Szövőtanuló-
nak. Lehetséges, hogy nem 
hiszi el, de én még sorba 
álllam, hogy bejuthassak a 
gyárkapun. Abban az idő-
ben rangot jelenteti a szö-
vőgyár dolgozójának lenni. 
Persze, a munkahely is ke-
vesebo volt, mint manap-
ság. 

— Ügy tudóin, tizenöt 
évig dolgozott gép mellett. 

— Jól tudja. Es azt is 
sejtheti, hogy a gépeknél 
dolgozók problémáit ezért 
tudom megérteni. 

— Húny embert ismer a 
gyárban? 

— Talán csak a legfiata-
labbakat nem ismerem név 
szer int . . . 

— 1960 óta pártmunkás. 
Sok harca Volt? 

— Személyes harcaim so-
ha nem voltak. Ügyeket 
igyekeztem szolgálni. És ez 
a tény mindig megkönnyí-
tette azt a harcot, amelyet 
a politika érvényesüléséért 
folytattam. Nem panasz-
kodhatom, jó partnerem 
volt ebben a nemrégiben 
nyugdíjba vonult vezérigaz-
gató, Tóth László. Minden 
értelmes érvel elfogadott. 

Kónyáné elvégezte a po-
litikai főiskolát. Szociológiá-
ból .szakvizsgázott. Tanul-
mányai befejeztével néhány 
évig a megyei pártbizottság 
munkatársa volt. Aztán — 
úgy látszik, minden ú t ja 
visszavezet kedvenc világá-
ba, szövők, fonó közé — is-
mét visszajött Újszegedre. 

— A tizennégy alapszer-
vezetben 590 párttag dolgo-
zik — mondja —, az én 
munkámat két függetlení-
tett pár t t i tkár is segíti. Sok 
gondol vesznek le a vállam-
ról. És ezt mondhatom el 
a végrehaj tó bizottság tag-
jairól is. Kilencen vannak, 
és minden fontos kérdésben 
hal la t ják a szavukat. Itt kell 
megjegyeznem, hogy nálunk 

alapszabály: három gépelt 
oldalnál hosszabb jelentés 
nem kerülhet testület elé. 
Sok információt lehel közöl-
ni kevés szóval is. Az is 
igaz, hogy szinte mindenki 
kötelességének érzi, hogy a 
jobbítás szándékával szól-
jon, bármilyen napirend is 
szerepeljen az üléseken. 

Kónyáné előkeresi a leg-
utóbbi pártértekezlet jegy-
zőkönyvét. 

— A XIII. párlkongresz-
szus sok feladatot adott. 
Ali úgy gondoljuk, hogy a 
vállalati pártbizottság meg-
állapításai alapján- tovább 
kell folytatni a szervezet-
korszerűsítést. A gyáregy-
ségek termelési s t ruk túrá já t 
az. önálló vertikumok felé 
kell terelni, és folyamato-
san — ahol lehelségen — 
önállóbb gazdálkodási for-
mát kell megvalósítani. A 
vállalati központ funkcióit a 
továbbfejleszteti irányítási 
rendszernek megfelelően új-
ra és ú j r a á l kell rendezni. 
A központi irányításban 
maradó tevékenységben pe-
dig növelni a vezetés és el-

lenőrzés hatékonyságát, a 
vállalati érdek képviseleté-
nek eszköztárát. 

— A világot hosszú évek 
óta gazdasági válság sújtja. 
Mit tesz azért a KSZV parl-
bizottsaga. hogy a vállalat 
eredményei kedvezően ala-
kuljanak? 

— A változó gazdasági 
körülmény a vállalati párt-
bizottságtól és az. alapsz.er-
vezetektöl igényelte, hogy a 
politikai munkamódszer el-
sősorban a kezdeményezés-
ben, a szervező tevékeny-
ségben fejlődjön jelentőseb-
ben. -Ehhez, jelentős segítsé-
get nyújtottak a pártbizott-
ság mellett működő munka-
bizottságok. Munkájukat a 
tervszerűség jellemezte. 
Munkaterveik összhangban 
voltak u pártbizottság es a 
végrehajtó bizottság mun-
kaprogramjával , politikai 
elvárásaival. Az általuk 
megtárgyalt témák jó ala-
pot biztosítottak a tesídle-
tekpek határozataik előké-
szítéséhez. 

— Az interjú vegén en-
gedjen meg még egy sze-
mélyes kérdést. Mi szere-
tett volna lenni lánykorá-
ban? 

— Talál ja ki! 
Találgatok. Színésznő? 

Kozmetikus? Találgatok, és 
Kónyáné nevet. 

Kónyáné igazából nem vár 
választ. Azt mondja még: 
ez a gyár az életem. 

Pclri Ferenc 

Hol fogy el a bátorság? 
Egy irányba mutatnak a 

jelenségek és a statisztikák: 
sajnos, a munkafegyelem 
nem javul, a termelékenység 
nem nő úgy, ahogy kelle-
ne. Az Országgyűlésen el-
hangzott felszólalásokat az 
egyetértés mellett kis két-
kedéssel hallgatja az em-
ber: hiszen már az MSZMP 
KB egyik 1977-es határo-
zatában megfogalmazódtak 
— egyesek szerint már ak-
kor is némi késéssel —, 
azok a célok, az ipari szer-
kezetváltás. a szabályozás 
no.rmativitása stb., amelye-
ket még most is. mint áhí-
tott célokat emlegettek a 
képviselők. Ebből a nagy 
jelentőségű KB-hatávozatbol 
azonban nagyon kevés va-
lósult meg. A jó célokat, 
mar nyolc éve kitűzték, a 
hozzájuk vezető utak miatt 
azonban máig finnyásko-
dunk. Nem csoda hát, tia 
közben alig kerülünk köze-
lebb hozzájuk. Sokan hi-
vatkozunk mostanában Sze-
geden a közgazdasági na-
pok megnyitóján elhangzott 
Bácskai Tamás-előadásra. Ö 
fogalmazott úgy: nem lehet 
úgy véghezvinni a szerkezet-
váltást, hogy közben min-
den es mindenki a helyén 
maradjon. 
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Asotthulmon álltunk, a 
könyvtár elölt, szemlélődés-
sel ütve el a párperces kény-
szerű várakozást. Az első, 
ami a szemembe tűnt: u kö-
zelmúltban átadott új is-
kolának máris hull a vako-
lata. Én tudósitoltam az ava-
tásról, némelyik szóvirágra 
még emlékszem is az ün-
nepi beszédből. Az ötödik 
évfordulóra akár jöhetnek a 
tatarozók — ha lesz r á juk 
pénze a községi tanács-
nak. 

Szemben, a Mórahalmi 
Afesz l'elvásárlótelepén ép-
pen rhkndtak. Tölteni való 
lehér paprikát önlögettek 
necczsákok ból konténerek be. 
Amelyik deszkakonténer épp 
út jában volt a rakodóknak, 
azt lelökték a pótkocsis IFA 
platójáról. Reccsenve zuhan-
tak a földre, egész rako-
mányra való összetört, lógó 
oldalú tárolóedényt láttam a 
kerítés mellett. A konténer 
tetején púposodó paprika-
halmot. gumicsizmával rug-
dosta szét a rakodó, hogy 

A rádió vezetőinek 
szegedi látogatása 

Tegnap, szerdán Szegedre 
látogatott Hars Istrgn. az 
MSZMP KB tagja, a Ma-
gvar Rádió elnöke, vala-
mint tíocz József, a rádió 
elnökhelyettese, és Pásztor 
László, a rádió körzeti és 
nemzetiségi adásainak fő-
szerkesztője. Délelőtt a me-
gyei pártbizottságon talál-
koztak Szabó Sándorral, az 
MSZMP Csongrád Megyei 
Bizottságának cjlső t i tkárá-
val és Papdi Józseffel, a 
megyei tanács elnökével és 
a tömegtájékoztatás aktuá-
lis kérdései mellett a leen-
dő szegedi körzeti stúdió 
regionális feladatairól is be-
széltek. Ezután felkeresték 
a városi pártbizottságot, 
aho| Székeltj Sándorral, az 
MSZMP Szeged Városi Bi-
zottságának első ti tkárával, 
és Papp Gyulával. Szeged 
Megyei Városi Tanács elnö-
kével arról tárgyaltak, hogy 
a szegedi kul turál is intéz-
mények miként segíthetik 
maid a s túdió munkáját . 

Megtekintették a Dózsa 
György utca 7. szám alat t 
épülő majdan i szegedi kör-
zeti stúdiót — amelvet az 
egykori KISZ-bizottság he-
lyiségeiből a lakí tanak ki. 
Boldizsár Sándor, a kivite- több alvállalkozó már a 
lezést végző Csomiép igaz- iövö hónapban hozzákezdhet 
gató.ia tájékoztatót adot t a a különböző szerelésekhez, 
munkákról . Többek között A következő év második fe-
elmondta, hogy a közel 50 lében a rádiótechnikai be-
millió for int ér tékű beruhá- rendezéseket is elhelyezhe-
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A rádió vezetői megtekintik az cpü'ő stúdiót 

zás építészeti részét a 
zött határidőre. 1986. 
cember 31-ig elvégzik, 
olvan jól haladnak, 

kitű-
de-
söt, 

hogy 

tik. és így nem lesz akadá-
lya, hog.v a stúdió az adá-
sok sugárzását 1987 tava-
szán megkezdte. 

A rádió vezetői megtekin-
tették a szegedi televíziós 
stúdiót is. ma jd látogatásu-
ka t befejezve, az esti órák-
ban visszautaztak Budapest-
re. 

egyenletesen álljon. Elkép-
zeltem, amint az átvevő elő-
zőleg aggályoskodva vizs-
gálta a paprikát — ami-
kor még a termelő kocsiján 
volt. Lehet, ki js .válogattatta, 
ha foltosai talált közte. Eset-
leg csak másodosztályúvá 
minősítette egy részét, — 
hogy aztán a rakodók csiz-
matalppal igazgassák a kon-
ténerben. 

Lehel ezen morgolódni, 
moralizálni, ej n ye-e j n yézn i, 
állást foglalni, határozatot 
hozni, ám változás aligha 
várható, arr.ig a személyre 
szóló felelősség elve nem 
érvényesül szigorúan, 

Én úgv valahogy képze-
lem el, hogy előcitálnák az 
iskola építőit, megmutatnák 
nekik a foszladozó vakola-
tot. és azt mondanák: tisz-
telt uraim, először is ad-
ják vissza a kitüntetéseket 
és jutalmakat, mert kide-
rült, hogy az önöket nem 
illeti meg. Utána pedig ugor-
janak neki. és vakolják ú j -
ra az épületet — termé-
szetesen most már ingyen, 
mert mi tisztességes mun-
káért fizettünk, amikor be-
nyújtották a számlál. Igaz, 
hogy program manapság a 
lakóházak és középületek 
felújítása, de a negyven-öt-
ven és nem a négy-ötesz-
lendösökre gondoltak, akik 
ezt a programot elindítot-
ták. 

Es mi lenne, ha nemcsak 
en. kóbor utcai járókelő lát-
nám meg a csizmás rakodó-
kat. hanem valaki a szö-
vetkezettől is. Valaki, aki-
nek hatásköre is van. bátor-
sága is van, ceruzája, meg 
notesze is van. Ez utóbbia-
kat. elővéve összeadná a ra-
kodók órabéréi, levonná be-
lőle a széttaposott paprika 
es a megrongált konténerek 
értékét, aztán udvariasan 
közölné velük: tisztelt ura-
im, önök a mai tevékenysé-
gük alapján ennyivel és 
ennyivel tartoznak a mun-
kaadójuknak. fizetéskor ne 
is számítsanak erre az ösz-
szegre. Ugye, képtelenül 
hangzik? Pedig ameddig 
képtelenül hangzik, lénye-
ges változás aligha várha-
ló. 
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Persze, magam is jól tu-
dom, egy-egy cég önmaga 
nem sokra megy, ha ilyen 
megoldásokat választ. Leg-
valószínűbb, hogy még fe-
gyelmezetlen, rossz munka-
erőt, sem kap. Mert a csiz-
más rakodó megsértődik, 
odébbáll, és másut t rug-
dossa a zöldpaprikát. Itt é r -
demes végiggondolni a szer-
kezetváltozás egyik fontos 
momentumát: az erőforráso-
kat igenis kj kell vonni a 
veszteséges ágazatokból, és 
átcsoportosítani , azokba, 
amelyek versenyképesek a 
nemzetközi piacon. Ez vo-
natkozik a munkaerőre is. 
Csakhogy ezzel kapcsolatban 
mindig működésbe lépnek 
fékek. A teljes foglalkozta-
tást félt jük az. átrendező-
désiül. 

Területi munkanélküliség 
már ma is van. Érdemes a 

témáról elolvasni a Heti Vi-
lággazdaságban megjelent 
írást. Országosan viszont 
sokáig nem okozna foglal-
koztatási gondokat a mun-
kaerő-felesleg felszabadulá-
sa. Először is: a szolgáltató-
szektor óriási munkaerő-
gondokkal küzd, az olt ta-
pasztalható anomáliák mér-
séklődnének, ha az ipar-
ban alulfoglalkoztatott tö-
megekből föltölthetné so-
rait. Nincs elég kereskedő, 
nincs elég ápolónő, hogy 
csak néhány neuralgikus 
pontot, soroljak föl. 

A végéemkák intézménye 
bebizonyította, hogy lehet 
úgv csökkenteni egy-egy ter-
mék fajlagos munkabér-
költségét. hogy közben a bé-
rek emelkednek. Kevesebb, 
de tisztességesen dolgozó em-
bernek fizetnek többel — 
ugyanazért a munkáért . A 
termék minőségében nem-
csak a termelőeszközöknek, 
hanem a munkaerőnek a 
minősége is erőteljesen meg-
látszik. Ahogy Bácskai Ta-
más — a vállalatok vi-
szonylatában — fogalmazta: 
hulljon végre a férgese! Ez. 
természetesen az egyes dol-
gozók teljesítményére is vo-
natkozhat — kell js, hogy 
vonatkozzon, hiszen anél-
kül nem lehet. az. egyéni és 
a vállalati érdekeket a nép-
gazdasági érdekhez közelí-
teni. 

Meg egy dolog: fontos-e, 
hogy minden családban két 
kereső legyen, mindkettő 
egész napos munkaidőben 
dolgozzék? .Jelenleg fontos, 
egy fizetésből ugyanis rop-
pant: körülményes megélni. 
Nagyon sok no van, akit ez 
a kényszerűség, s nem a so-
kat emlegetett egyenjogú-
ság igénye ha j t el a háztól 
dolgozni. Ezzel lügg össze 
a kulcsos gyerekek felügye-
let nélkül maradása, a csa-
ládi élet sok-sok problémá-
ja. Ha a termelés kulcs-
pozícióiban levők el tudnák 
tartani egy fizetésből a csa-
ládjukat , talán csökkenne is 
a nők körében a munkavál-
lalás iránti igény. 

j 3. j 
Nem túl eredeti gondolat-

tal fejezem be ezt az esz-
mefut ta tás t : bátor, okos, jó 
előadásokat már hallottunk, 
bólogattunk, örültünk a szó-
kimondásnak máskor is. Ol-
vastunk világos, értelmes, jó 
határozatokat. Egyetértés kí-
séri a kormány munka-
programját , célkitűzéseit. 
Ezek mind egy irányba mu-
tatnak. Mégis, mintha va-
lami átok ülne a cselekvé-' 
sen: a gyakorlatban, konk-
rét esetben alig-alig törté-
nik valami. Amikor vállala-
tokhoz, iparágakhoz, veze-
tőkhöz, rosszul dolgozó mun-
kásokhoz. kéne hozzányúlni, 
el Togy az energia és a bá-
torság. A jó állásfoglalások 
és a késedelmes cselekvés 
egyidejű jelenléte miatt tű-
nik úgy, hogy haladunk, mi-
közben alig-alig mozdulunk 
előre. 

Tanács István 

Az ÉDOSZ Központi 
Vezetőségének ülése 

Az EDOSX Központi Ve-
zetősége szerdán ülést tar-
tott. A testület az ÉDOSZ 
46. kongresszusát előkészítő 
írásos anyagot és a doku-
mentumokat vitatta meg. 
Az. ülésen részt vett és fel-
szólalt Gáspár Sándor, az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja, a SZOT elnö-
ke is. Ott volt továbbá 
Gyenes András, az MSZMP 
Központi Ellenőrző Bizott-
ságának elnöke és Kovács 
Imre. a K-B osztályvezető-
helyettese. 

Az ülésen Gáspár Sándor 
javaslatot te t t az ÉDOSZ 

megüresedett elnöki tiszté-
nek betöltésére. A SZOT, 
illetve az ÉDOSZ elnöksége 
nevében Gyenes Andrást, az 
MSZMP Központi Ellenőrző 
Bizottságának elnökét java-
solta. aki tagja a szakszer-
vezet Központi Vezetőségé-
nek. A testület a javaslatot 
egyhangúlag elfogadta 

A Központi Vezetőség ez-
után elemezte az üzemi cs 
a munkahelyi szakszerveze-
ti választások tapasztalatait, 
és kiegészítő javaslatokat 
tett a kongresszust előké-
szítő dokumentumokhoz. 

(MTI) 
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